
K to zasiądzie na fotelu 
prezydenta Pruszko-
wa. Kandydatów jest 
aż sześciu: Paweł Ma-

kuch (obecny prezydent), Piotr 
Bąk, Arkadiusz Gębicz, Maksym 
Gołoś, Michał Landowski oraz 
Przemysław Sieciński.  

Poniżej prezentujemy listę kan-
dydatów zarejestrowanych przez 
Państwową Komisję Wyborczą.

BĄK Piotr  – wiceprzewodni-
czący Rady Miasta Pruszkowa. 
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Zasięg: Powiaty Pruszkowski, Grodziski

Następne wydanie 19 kwietnia

O G Ł O S Z E N I E

LANDOWSKI Michał – Se-
kretarz Powiatu Pruszkowskiego, 
w latach 2017 – 2018 Zastępca 
Prezydenta Pruszkowa. Od 15 lat
działa w samorządzie na róż-
nych stanowiskach.  Startuje 
z komitetu Mazowieckiej Wspól-
noty Samorządowej. Jego ha-
sło to „Pruszków – Nasz Adres 
Przyszłości”.

MAKUCH Paweł – obecnie 
urzędujący Prezydent Prusz-
kowa. Pełni tę funkcję pierwszą 

Batalia o fotel prezydenta Pruszkowa 

Grzegorz
Benedykciński

Wiem, że dla powiatów podwarszawskich (nowodworski, woło-
miński, legionowski, piaseczyński, warszawski zachodni, otwo-
cki, pruszkowski, grodziski) osoba z moim doświadczeniem bę-
dzie skutecznym reprezentantem mieszkańców naszego okręgu. 
Rejon ten wymaga wielkich inwestycji infrastrukturalnych jak 
np. obwodnice, wiadukty, bezpieczne ronda i ścieżki rowerowe. 
Bezpieczeństwo przede wszystkim. Należy też rozbudować sieć ko-
lejową. Wiem jak realizować takie przedsięwzięcia i będę to robił.

NR 1

Kandydat do Sejmiku
Od 30 lat Burmistrz Grodziska Maz.

Doświadczenie jest wartością

Wybory samorządowe już 7 kwietnia. Kto wkrótce będzie rządził Pruszkowem?

Startuje z ramienia Koalicji Oby-
watelskiej. Jego hasło to „Przy-
wróćmy Pruszków Mieszkańcom”. 
Bąk w swojej kampanii deklaru-
je wsłuchiwanie się w potrzeby 
mieszkańców i współpracę z nim

GĘBICZ Arkadiusz – Prezes 
Stowarzyszenia „Za Pruszków”. 
Jak informuje jego komitet: spo-
łecznik z krwi i kości, przed-
siębiorca z wizją i racjonalista, 
który wie jak zmieniać miasto 
na lepsze. Inicjator wielu akcji 

i protestów na trenie Pruszko-
wa, Startuje z ramienia komite-
tu Pruszków – Dobro Wspólne

GOŁOŚ Maksym – Starosta 
Powiatu Pruszkowskiego w la-
tach 2015 – 2018 wtedy związa-
ny z Prawem i Sprawiedliwością. 
W tegorocznych wyborach star-
tuje z komitetu Maksyma Gołosia 
– Inicjatywa Mieszkańców. Pod-
kreśla niezależność polityczną 
swoją oraz całego komitetu. Jego 
hasło to „Łączy nas Pruszków”

kadencję. Zastąpił na stanowi-
sku wieloletniego prezydenta 
Pruszkowa Jana Starzyńskie-
go. Z wykształcenia prawnik. 
Startuje z komitetu Prezyden-
ta Pawła Makucha. Jego hasło 
to „Pruszków, Rozwój, Odpo-
wiedzialność”.

SIECIŃSKI Przemysław – 
obecny Radny Powiatu Prusz-
kowskiego, w latach 2014 – 2018
Radny Miasta Pruszkowa. Pier-
wotnie miał startować z niezależ-

nego komitetu Przemysława Sie-
cińskiego. Jednak jego komitet 
nie spełnił wymogów formal-
nych. Miymo to kandyduje na 
fotel prezydenta z ramienia ko-
mitetu Prawa i Sprawiedliwo-
ści. Jak deklaruje zarówno on 
,jak i kandydaci z jego komitetu 
pozostaną bezpartyjni.

Wycinki rozmów z kandyda-
tami zamieszczamy na stronie 8.
Pełne wywiady znajdziecie na na-
szym portalu WPR 24.pl. 

WYBORY
Kto chce zostać 
włodarzem / str. 4 /

WYBORY
Ile zarabia wójt, 
burmistrz, prezydent / str. 7 /

WYBORY
Plakaty pod ochroną / str. 7 /

MAKUCH PawełGOŁOŚ Maksym GĘBICZ Arkadiusz LANDOWSKI Michał BĄK Piotr  SIECIŃSKI Przemysław 
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Idź na wybory i zagłosuj! – 
7 kwietnia wybory samorządowe

REGION 
Nie pozwól, by inni 
decydowali za ciebie. 
W niedzielę, 7 kwietnia 
weź udział w wyborach 
samorządowych i zagłosuj 
na swoich kandydatów 
do rady gminy, powiatu 
i sejmiku województwa 
oraz na urzędy wójta, 
burmistrza lub prezydenta. 

D laczego nie wato odpuszczać 
sobie  wyborów samorządo-
wych? Bo to właśnie władze 
gminy, powiatu i wojewódz-

twa decydują o prawach, które są tuż obok 
i z którymi, czy to chcemy czy nie, każdego 
dnia musimy się borykać. Drogi, którymi 
dojeżdżamy do pracy, czyste-lub nie- uli-
ce, ławki w parku, komunikacja publiczna, 
oferta kulturalna, bezpieczeństwo na blo-
kowiskach czy miejsca w przedszkolach –
to wszystko zależy od strategii, jaką za-
mierzają realizować kandydaci.

Czas na zapoznanie się z ich planami 
powoli dobiega końca. Za nieco ponad dwa 
tygodnie będziemy mogli oddać swój głos 
na swoich „wybrańców”. Nim się to jednak 
stanie czeka nas dzień wyciszenia, czyli ci-
sza wyborcza. To moment na przemyśle-
nie decyzji, po której w niedziele zostanie 

ślad na karcie do głosowania. A w konse-
kwencji nowe składy rad i władz gmin. 
Ilu z nas pójdzie do urn?

W poprzednich wyborach samorzą-
dowych frekwencja w powiatach gro-
dziskim i pruszkowskim była wyższa 
od poziomu ogólnopolskiego. W całym 
kraju zagłosowało bowiem 54,90 proc. 
uprawnionych. W powiecie grodziskim – 
60,03 proc. i nieco więcej 61,01 proc. w po-
wiecie pruszkowskim . 

Najlepszy wynik osiągnęła w naszym re-
gionie Podkowa Leśna z frekwencją 70,96 
proc. Jednak tuż za nią znalazła się gmi-
na Michałowice z frekwencją na poziomie 
70,01 proc. W poprzednich wyborach naj-
słabiej wypadła gmina Baranów tam swój 
głos oddało tylko 55,33 proc. uprawnionych. 

Jak będzie tym razem? 
Czy w tym roku będzie lepiej? Gdyby sa-
dzić po wynikach wyborów parlamentar-
nych z października ubiegłego roku to jest 
szansa na rekord. Internetowe fora już 
dziś płoną od dyskusji i sporów. Rzeczy-
wistość bywa jednak zaskakująca i mimo 
październikowego „zrywu” oraz inter-
netowej wrzawy trudno przewidzieć czy 
mieszkańcy rusza do lokali wyborczych. 
My do tego bardzo gorąco zachęcamy, 
ponieważ tylko w taki sposób możemy 
mieć realny wpływ na wybory, a co za tym 
idzie na najbliższe otoczenie. Jaki będzie 
wynik? O tym przekonamy się już w nie-
dzielę 4 kwietnia. 
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Kto powalczy o fotele wójtów i burmistrzów
WYBORY

W wyborach 
7 kwietnia będziemy 
wybierać włodarzy 
poszczególnych gmin 
na kolejną pięcioletnią 
kadencję. Sprawdziliśmy 
kto będzie walczył 
o fotel w każdej 
z gmin w powiecie 
pruszkowskim 
i grodziskim. 

W yborcze rozstrzy-
gnięcie praktycznie 
pewne jest w Nada-
rzynie. Tu bowiem 
jedynym kandyda-

tem jest obecnie urzędujący Dariusz 
Zwoliński. W Pierwszej turze rozstrzy-
gnąć powinien się wybór burmistrza 
Brwinowa oraz wójtów w Baranowie 
i Jaktorowie.  

Nowych włodarzy będziemy mieli 
w Grodzisku Mazowieckim oraz Pod-
kowie Leśnej. W tych gminach urzę-
dujący burmistrzowie nie ubiegają 
się o reelekcję. 

Wiele wskazuje na to, że miesz-
kańcy gmin Michałowice, Piastów, 
Pruszków, Raszyn, Grodzisk Mazo-
wiecki, Milanówek, Podkowa Leśna 
oraz Żabia Wola swoich włodarzy bę-
dą musieli wybrać w drugiej turze. 
Warto bowiem pamiętać, że aby wy-
grać w pierwszej turze należy zdobyć 
więcej niż 50 proc. głosów.

POWIAT PRUSZKOWSKI

BRWINÓW

Adam Konrad ADAMCZYK – 
KWW A . Adamczyka „Halo, Mieszkańcy”
Arkadiusz KOSIŃSKI – KWW Arkadiusza 

Kosińskiego „Dobro Wspólne”

MICHAŁOWICE
Elżbieta BICZYK – KWW Razem 

Dla Gminy Michałowice
Adriana Łucja KRÓL-POPIEL – KWW Wspólnie 

dla Gminy
Małgorzata PACHECKA – KWW Skuteczni

NADARZYN
Dariusz Jarosław ZWOLIŃSKI – 

KWW Dariusza Zwolińskiego

PIASTÓW 
Marcin GÓRSKI –  KW Stowarzyszenie 

„Samorządowy Piastów”
Tomasz Krzysztof JANKOWSKI – 

KWW Koalicja Obywatelska
Krzysztof Paweł SMOLAGA – KW Prawo 

i Sprawieliwość
Grzegorz Waldemar SZUPLEWSKI –

KWW Nasz Piastów – Wspólnota Samorządowa

RASZYN
Katarzyna Stanisława KLIMASZEWSKA – 

KWW Katarzyny Klimaszewskiej
Dariusz Tadeusz MARCINKOWSKI – 

KWW Dariusza Marcinkowskiego
Teresa Barbara SENDEROWSKA – 

KWW Koalicja Obywatelska
Bogumiła Maria STĘPIŃSKA-GNIADEK – 

KW Zmieniamy Gminę Raszyn
Dariusz WIETESKA – 

KWW Wspólnota Gminy Raszyn
Andrzej Wiesław ZARĘBA –

 KW Prawo i Sprawiedliwość

POWIAT GRODZISKI

BARANÓW
Piotr Ryszard FARUGA – KWW Czas 

Na Zmiany Baranów
Agata Marzena TRZOP-SZCZYPIORSKA – 

KWW Tu Mieszkam

GRODZISK MAZOWIECKI
Michał KLONOWSKI –  

KWW Wspólny Samorząd
Tomasz Jan KRUPSKI – 
KWW Ziemia Grodziska

Łukasz LEWANDOWSKI – 
KW Prawo i Sprawiedliwość

JAKTORÓW
Adam BANASZEK – KWW Uczciwy

 i Bezpartyjny Samorząd
Rafał DRĄZIKOWSKI – KWW Rafała Drązikowskiego

MILANÓWEK
Piotr Tomasz NAPŁOSZEK – KWW Piotra 

Napłoszka – Zadbajmy o Milanówek
Artur NIEDZIŃSKI – KWW Artura Niedzińskiego 

Milanówek Odnowa
Piotr Remiszewski – KWW Piotra Remiszewskiego

PODKOWA LEŚNA 
Magdalena Anna ECKHOFF – 

KWW Mieszkańcy Dla Podkowy
Besik LATSABIDZE –  KWW Pomysł 

na Miasto. Podkowa Leśna
Małgorzata STĘPKA –

KWW Podkowa – Nasz Dom
Wojciech WIŚNIEWSKI –  

KWW Kocham Podkowę Nowoczesność 
i Dziedzictwo

ŻABIA WOLA
Maria Wiktoria KŁOSIEWICZ –

KWW Niezależni Żabia 
Bożena Elżbieta KOT – KWW Bożeny Kot

Karina Małgorzata KOZŁOWSKA – KWW S D G
Piotr RYBKA – 

KWW Komunikacja Współpraca Rozwój. 
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LIS
TANR

Materiał sfinansowany ze środków KW WPR

1. HERNER
Wojciech

1. KOPER
Dawid Roman

1. KOWALCZYK
Justyna

1. WOREK
Przemysław Tadeusz

6. JUTKIEWICZ
Katarzyna

1. KOTELECKI
Jakub Roman

3. KOPANIA
Kacper Rafał

3. WĄSIEWICZ
Małgorzata

3. TIOMKIN
Grzegorz
Aleksander

3. KOWALSKA
Katarzyna Anna

8. PACURKOWSKI
Marcin Michał

3. MAKUCH
Małgorzata
Magdalena

2. PAŚ
Agnieszka Justyna

2. SICZEK
Grażyna Barbara

2. GRUBEK
Elżbieta

2. WITAK
Ewa Grażyna

7. OKUŃ
Piotr Leszek

2. LIPIŃSKI
Tomasz Henryk

4. REDLISIAK
Ewa Beata

4. KOPAŁA
Rafał Konrad

4. WASIAK-TRAN
Maksym

5. LUTOMSKI
Wojciech Jarosław

5. TRĄBIŃSKI
Adam Stanisław

4. NIEWRZĘDOWSKI
Artur

9. PARADOWSKA
-SYGA
Iwona Anna

4. STACHERA
Tomasz

10. PYKAŁO
Katarzyna Joanna

11. ANDRZEJEWSKA
Paulina Jolanta

5. WOJTECKA
Joanna Katarzyna

OKRĘG 1 I PRUSZKÓW

OKRĘG 2 I PIASTÓW

OKRĘG 4 I BRWINÓW

OKRĘG 3 I MICHAŁOWICE

OKRĘG 6 I NADARZYN
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STACHERA 
TOMASZKANDYDAT 

DO RADY POWIATU 
PRUSZKOWSKIEGO

MIEJSCE 4

LISTA KW WPR NR 13

O G Ł O S Z E N I E

O G Ł O S Z E N I E

WYBORY
Samorządowa kam-
pania wyborcza trwa 
w najlepsze. Kłopot 
w tym, że mocno 
widać to na ulicach, 
bowiem słupy 
i ogrodzenia „zdobią” 
plakaty wyborcze. 
Warto jednak pamię-
tać, że nie można ich 
usuwać i niszczyć. 
Grożą za to kary!

K andydaci na radnych 
oraz wójtów, burmi-
strzów i prezydentów 
z naszego regionu ro-

bią co mogą by zachęcić miesz-
kańców do oddania głosu właśnie 
na nich. Jednym z narzędzi, które 
mają pomóc w „byciu zapamięta-
nym” są oczywiście banery i pla-
katy wyborcze. Tych nośników 

z dnia na dzień przybywa. I tak 
kandydaci prezentują się na bil-
lboardach i słupach ogłoszenio-
wych. Nie brakuje też plakatów 
na słupach energetycznych 
czy ogrodzeniach.

Można śmiało powiedzieć, że 
wyborcze banery nie są ozdobą 
miasta, ale czas przedwyborczej 
gorączki rządzi się swoimi pra-
wami. Plakaty będą musiały znik-
nąć w ciągu 30 dni po wyborach.

Plakaty wyborcze pod ochroną
Niestety zdarza się, że prze-

ciwnicy poszczególnych kandy-
datów mogą chcieć pomazać, 
zdjąć lub zniszczyć plakat lub 
baner danego kandydata. Tu jed-
nak warto pamiętać, że materia-
ły wyborcze podlegają prawnej 
ochronie, a ich niszczenie jest 
surowo karane. Zgodnie z pra-
wem, w czasie trwania kampa-
nii wyborczej wszelkie materiały 
wyborcze zawierające oznaczenia 
komitetu wyborczego, od które-
go pochodzą, podlegają prawnej 
ochronie. Ochrona prawna ma-
teriałów wyborczych to zakaz ich 
niszczenia, usuwania, zamalowy-
wania itp. pod groźbą kary. Nisz-
czenie materiałów wyborczych 
jest wykroczeniem, za które grozi 
kara grzywny. Wysokość grzyw-
ny ustalana jest przez sąd i może 
wynieść nawet 5 tysięcy złotych. 
Jeżeli komitet wyborczy oszacuje 
swoje straty na kwotę przekra-
czającą 500 złotych, to zgodnie 
z kodeksem karnym, grozi za to 
kara pozbawienia wolności od 
3 miesięcy do 5 lat. 

WYBORY
Sprawdzamy na jaką 
miesięczną wypłatę 
mogą liczyć samo-
rządowcy zajmujący 
najwyższe stano-
wiska w gminach. 
Warto zaznaczyć, 
że włodarze nie 
powinni narzekać na 
wysokość uposażenia.

D o wyborów samorzą-
dowych pozostał już  
tylko dwa tygodnie, 
a kampania z dnia na 

dzień coraz bardziej rozkręca się. 
Oprócz górnolotnych idei są też 
te przyziemne, jak wynagrodze-
nie. Stanowiska wójta, burmistrza 
lub prezydenta są dobrze płatne. 
Sprawdzamy więc jak oblicza się 
pensję dla samorządowców, w koń-
cu jej wysokość nie bierze się z po-
wietrza. Warto zatem wiedzieć czy 
jako społeczeństwo dobrze wyda-
jemy nasze pieniądze.

Pracodawcą wójta, burmistrza 
i prezydenta jest urząd gminy. 
O wysokości wynagrodzenia decy-
duje rada gminy w drodze uchwa-
ły. Zapisane są w niej wszystkie 
składowe pensji danego włodarza, 
czyli wysokość wynagrodzenia za-
sadniczego oraz poszczególnych 
dodatków (specjalnego, funk-
cyjnego, za wieloletnią pracę). 

Zgodnie z przepisami wynagro-
dzenie miesięczne wójta, burmi-
strza i prezydenta w 2024 r. nie 
może być wyższe niż… 20 041,50, 
ale nie może być też niższe niż 
16 033,20 zł. 

Maksymalny poziom zasad-
niczego wynagrodzenia:
1)  Prezydent miasta
 powyżej 300 tys. mieszkańców

do 300 tys. mieszkańców  –
10,77 tys. zł

2)  Wójt, burmistrz
 powyżej 100 tys. mieszkań-

ców – 10,77 tys. zł
 powyżej 15 tys., ale do 100 tys. 

mieszkańców – 10,43 tys. zł
 do 15 tys. mieszkańców – 

10,25 tys. zł

Maksymalna wysokość dodat-
ków funkcyjnych:
1)  Prezydent miasta
 powyżej 300 tys. mieszkań-

ców –  do 4,1 tys. zł
 do 300 tys. mieszkańców –  

do 3,45 tys. zł

Ile zarabia wójt, ile burmistrz, 
a ile prezydent?

2)  Wójt, burmistrz
 powyżej 100 tys. mieszkań-

ców – do 3,45 tys. zł
 powyżej 15 tys., ale do 100 tys. 

mieszkańców – do 3,45 tys. zł
 do 15 tys. mieszkańców –  

do 3,15 tys. zł

I to nie koniec dodatków. Bo wło-
darzom przysługuje jeszcze do-
datek specjalny. Dla pracowni-
ków samorządowych dodatek 
ten przysługuje w kwocie wyno-
szącej co najmniej 20 proc. i nie 
przekraczającej 40 proc. łączne-
go wynagrodzenia zasadnicze-
go i funkcyjnego. Wyjątkiem jest 
Warszawa i miasta powyżej 300 
tys. mieszkańców, tutaj dodatek 
może wynieść maksymalnie na-
wet 50 proc. Ponadto istnieje 
jeszcze coś takiego jak dodatek 
za wieloletnią pracę, przysługu-
je on po pięciu latach sprawo-
wania władzy na stanowisku. Za 
każdy rok liczy się 1 proc., aż do 
momentu osiągnięcia 20 proc. 
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Ostatnie pięć lat w Pana ocenie 
dla Pruszkowa były?
Ostatnie 5 lat to w mojej opi-
nii czas stagnacji i uporczywej 
walki o prawdę, dokumen-
ty i informację. Brak dialogu 
pomiędzy prezydentem a radą 
miasta spowodował zahamo-
wanie rozwoju miasta w kie-
runku jakim widzieliby go 
mieszkańcy.  To duża ingeren-
cja w pruszkowską przyrodę, 
która odbiła się negatywny-
mi komentarzami mieszkań-
ców. To zatrzymanie programu 
budownictwa lokali komunal-
nych w tym mieszkań tzw. Lep-
szego Lokum. Ale to również 
powstanie, przy ogromnym 
wsparciu i aprobacie miesz-
kańców, uchwały o konsul-
tacjach społecznych. Idealne 
narzędzie dające szeroki wa-
chlarz możliwości poznania 
i ocenienia kierunku zmian, 
potrzeb mieszkańców. 

Jakie są najpilniejsze potrze-
by miasta?
Przede wszystkim kontynu-
acja budowy lokali mieszkal-
nych w programie Lepsze Lokum 
oraz poprawa warunków byto-
wych w lokalach komunalnych. 
Rozwiązanie kwestii brakują-
cych miejsc w przedszkolach. 
To również remont i przebudo-
wa obiektów sportowych Znicza, 
aby spełniały wymogi przepi-
sów ligowych oraz przyciągały 
mieszkańców na wszelakie wy-
darzenia sportowe. Należy też 
raz na zawsze określić i upo-
rządkować kwestie parkowa-
nia w mieście przybywających 
pojazdów i brakujących miejsc. 
To nie tylko konieczność budo-
wy parkingów ale też rozpoczę-
cie poważnej dyskusji o strefach 
płatnego parkowania. Nie może-
my też zapominać o kwestiach 
estetyki miasta, czyli o usta-
wie krajobrazowej. 

MAKUCH Paweł

GOŁOŚ Maksym GĘBICZ Arkadiusz

LANDOWSKI Michał 

BĄK Piotr  

SIECIŃSKI Przemysław 

Ostatnie pięć lat w Pana oce-
nie dla Pruszkowa były?
Złamaniem obietnic i rozcza-
rowaniem. Paweł Makuch jawił 
się jako niezależny kandydat, 
a po wyborach złamał słowo 
i na zastępcę wybrał kandy-
data PiS. Wcześniej zarzekał 
się, że do tego nie dojdzie. 
Jednak największym rozcza-
rowaniem jest to, że Paweł 
Makuch szedł do wyborów 
jako człowiek, który rozbije 
„betonowy” układ. Układ fir-
mowany przez Jana Starzyń-
skiego, którego zastępcą był 
Michał Landowski. Kolejne 
rozczarowanie, to brak dialo-
gu, który miał być wizytówką 
tej prezydentury. Prezydent 
zamknął się w urzędzie, a po-
winien słuchać, służyć, mieć 
wizję rozwoju miasta zarzą-
dzać wspólną przestrzenią. 
Tego nie było. 

Jakie są najpilniejsze potrze-
by miasta?
Przede wszystkim budowa praw-
dziwej wspólnoty jako funda-
mentu społeczności. Konieczny 
jest plan rozwoju Pruszkowa 
obejmujący różne płaszczyzny. 
Ważnym celem jest uzdrowienie 
finansów miasta. Pieniądze trze-
ba wydawać mądrze na projekty 
potrzebne i realizujące strate-
giczne cele. To edukacja i wycho-
wanie, lokalny biznes i transport 
oraz przyjazna administracja. 
Temu służyć będzie m.in. nowo-
czesna infrastruktura oświato-
wa i sportowa, budowa i remonty 
dróg, filia urzędu w północnej 
części miasta. Dodatkowo chce-
my mieć w końcu nowoczesne 
targowisko przy Komorowskiej, 
balon nad boiskiem treningo-
wym przy Zniczu i przystąpić 
do budowy wodnego parku re-
kreacji z otwartym basenem po 
północnej stronie Pruszkowa. 

Ostatnie pięć lat w Pana oce-
nie dla Pruszkowa były?
To niewykorzystana szansa na 
zmianę, na którą liczyli Miesz-
kańcy 2018 r. Mijająca kaden-
cja, to zły czas dla finansów 
miasta –wzrost zadłużenia, zły 
czas dla pruszkowskiej przy-
rody – liczne wycinki drzew 
w centrum miasta oraz potęż-
ne przekształcenia w Parku 
Potulickich i Tworkowskim. 
Ostatnie lata to kontynu-
acja dogęszczania zabudowy 
w Pruszkowie, kolejne bloki 
i coraz większa liczba miesz-
kańców powoduje, że nasze 
miasto zwyczajnie staje się „za 
ciasne” by dobrze się w nim 
żyło. Ponurym symbolem roz-
kwitu deweloperskich inwe-
stycji jest tzw. „megablok” przy 
ulicy Pawiej. Warto też za-
uważyć zaskakujące zamknię-
cie się Magistratu na dialog 
ze społeczeństwem.

Jakie są najpilniejsze potrze-
by miasta?
Powrót na ścieżkę dialogu 
Prezydent – Rada Miasta - 
Mieszkańcy. Trzeba ograni-
czać intensywność zabudowy 
mieszkaniowej. Potrzebuje-
my także zmian w zakresie 
komunikacji – zielonej fali na 
al. Wojska Polskiego, wprowa-
dzenia strefy TEMPO 30. Aktyw-
ny dialog z MZDW w związku 
z nadchodzącą przebudową
Al. Jerozolimskich stał się nie-
zbędny. Konieczne są pilne 
zmiany  zakresie zarządzania 
miejskimi terenami zielony-
mi – musimy zadbać o parki – 
powiększyć Park Żwirowisko, 
zwiększyć ilość zieleni na osie-
dlach mieszkaniowych. W za-
kresie edukacji, powinniśmy 
wykorzystać miejską działkę przy 
ulicy Lipowej, by wybudować na 
niej kompleks szkolno-przed-
szkolny na miarę XXI wieku. 

Ostatnie pięć lat w Pana ocenie 
dla Pruszkowa były?
Trudne. Ostatnie 5 lat pokazały 
mieszkańcom, że przypadkowe 
wybory osób niezwiązanych
z  samorządem na stanowisko 
Prezydenta, mogą przynieść 
bardzo poważne konsekwen-
cje. Odcięcie się lokalnego 
społeczeństwa na rzecz orga-
nizowania eventów i imprez, 
brak konsultacji oraz niesza-
nowanie zdania innych, nie jest 
tym czego oczekują mieszkań-
cy a my musimy to zmienić. 
Po pięciu latach potrzebujemy 

skupienia się na budowaniu za-
ufania i współpracy.

Jakie są najpilniejsze potrze-
by miasta
Najpilniejsze potrzeby miasta 
to uporządkowanie kwestii bu-
dżetowych i priorytetyzacja in-
westycji infrastrukturalnych, 
odbudowanie autorytetu urzęd-
nika oraz uporządkowanie ob-
szarów funkcjonowania instytucji 
miejskich. Musimy powstrzymać 
degradację środowiska i tere-
nów oraz podjąć natychmiastowe 
działania w wielu obszarach. 

Ostatnie pięć lat w Pana ocenie 
dla Pruszkowa były?
Pruszków się zmienia. W ciągu 
pięciu lat zrealizowaliśmy wiele 
ważnych i strategicznych inwe-
stycji. Nowy budynek Przedszkola 
Miejskiego nr 8, ulica Europejska, 
place zabaw w Parkach Kościusz-
ki, Mazowsze i Anielin Wschod-
ni, tężnie solankowe, budowa
ul. Miry Zimińskiej-Sygietyń-
skiej, przebudowa Szkoły Pod-
stawowej Nr 3, zagospodarowanie 
terenów wzdłuż rzeki Utraty to 
tylko kilka inwestycji z boga-
tego katalogu zrealizowanych 
projektów. Determinacja, pra-
cowitość i zaangażowanie do-
prowadziły do wykonania bardzo 
ważnych działań. Niestety, nie 
wszystkie plany udało się zre-
alizować, ponieważ niektórzy 
Radni stanęli na stanowisku „NIE 
bo NIE” i ta postawa przyświe-
cała całej ich kadencji. Cieszę 
się ze zrealizowanych projek-
tów i z tego, że Mieszkańcy wi-
dzą, jak zmienia się Pruszków, 
co podkreślają podczas rozmów. 
Potwierdzeniem sukcesów są 
nagrody, które miałem przy-
jemność odebrać dla naszego 

Miasta, m.in. Ekonomiczny Suk-
ces Kadencji 2018 - 2023 i Miasto 
Przyjazne dla Biznesu.

Jakie są najpilniejsze potrze-
by miasta?
Nasze Miasto dynamicznie się 
rozwija i potrzebna jest konty-
nuacja, utrzymanie trendu inwe-
stycyjnego. Ważnym obszarem są 
inwestycje w edukację. W naszych 
planach, które się materializu-
ją jest budowa nowego budynku 
Przedszkola Miejskiego nr 9 oraz 
hali o konstrukcji łukowej przy 
Szkole Podstawowej nr 1. W ko-
lejnej kadencji chciałbym wybu-
dować kolejny Żłobek Miejski. Za 
bardzo istotną uważam kwestię 
budowy miejsc parkingowych. 
Pruszków zasługuje na Plac Miej-
ski! W moim planie wyborczym 
jest zagospodarowanie terenu 
pomiędzy al. Wojska Polskiego 
i ul. Bolesława Prusa z poszano-
waniem miejsca dawnej bożnicy 
i mykwy. W zakresie infrastruk-
tury konieczne jest zaprojekto-
wanej nowej sieci bezpłatnego, 
ekologicznego transportu pu-
blicznego. Ważna jest infrastruk-
tura rekreacyjna. Chciałbym, 
m.in. przebudować plażę miej-
ską w Parku Mazowsze, stwo-
rzyć teren rekreacyjny z tężnią 
solankową w sąsiedztwie Szpitala 
Powiatowego, powiększyć teren 
Parku Żwirowisko i zagospoda-
rować (zgodnie z przeprowadzo-
nymi konsultacjami) teren przy 
ul. Dobrej, którego uratowanie 
przed zabudową wielorodzinną 
(tak uchwalili moi poprzednicy) 
uważam za ogromny sukces! Pla-
nów jest wiele - Pruszków zasłu-
guje na to, co najlepsze. 

Ostatnie pięć lat w Pana oce-
nie dla Pruszkowa były?
Mogłyby być lepsze. Wiele za-
leży od sposobu zarządzania 
Miastem i współpracy Rady 
Miasta z Prezydentem i Miesz-
kańcami. Pruszków potrzebu-
je impulsu prorozwojowego 
i więcej przestrzeni dla twór-
czego dialogu.

Jakie są najpilniejsze potrze-
by miasta?
Pilnych potrzeb jest wiele, 
aby wyjść im naprzeciw po-
trzebujemy stabilnej więk-
szości w Radzie Miasta, która 
współpracuje z Prezydentem. 
Prezydent oczywiście również 
musi szukać dialogu z radą. 
Drugim niezbędnym ele-
mentem jest zrównoważony 
budżet. Dzięki powyższemu 

miasto będzie mogło zapew-
nić usługi publiczne niezbęd-
ne Mieszkańcom – miejsca 
w żłobkach i przedszkolach, 
czy też likwidacje odorów 
MZO. Równie ważne jest za-
planowanie, w zgodzie i po-
rozumieniu z Mieszkańcami, 
nowych inwestycji takich jak 
hala widowiskowo-sportowa, 
nowy urząd miasta, tramwaj 
śladem istniejących przedwo-
jennych torów, plac miejski, 
czy też parkingi. Przy realiza-
cji inwestycji trzeba pamiętać 
o ich potencjalnym podwój-
nym przeznaczeniu – tunel 
tramwajowy może i musi słu-
żyć jako schron. Tak na wszelki 
wypadek. Miasto potrzebuje 
całościowej wizji i zrozumie-
nia dla różnorodnych potrzeb 
naszych Mieszkańców. 
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Oświatowy „boom” w Pruszkowie

PRUSZKÓW
Pruszków przechodzi 
prawdziwy „boom 
inwestycyjny”, jeśli 
chodzi o oświatę. 
Postanowiliśmy 
sprawdzić na jakim 
etapie są prace zwią-
zane z rozbudową 
placówek oświato-
wych oraz jak wyglą-
dają przygotowania 
do kolejnych zadań.

O becnie w Pruszko-
wie trwają dwie duże 
inwestycje związane 
z rozbudową Szkoły 

Podstawowej nr 3 oraz budową 
Przedszkola Miejskiego nr 11. 
Te placówki mają być gotowe 
w ciągu najbliższych miesięcy. 
To jednak nie wszystko. Nieba-
wem powinny wystartować ko-
lejne dwa zadania, dzięki którym 
dzieci i młodzież z Pruszkowa 
zyskają lepsze warunki do na-
uki i uprawiania sportu.

SZKOŁA 
PODSTAWOWA NR 3
Przejeżdżając al. Wojska Polskie-
go nie sposób nie zwrócić uwagi 
na Szkołę Podstawową Nr 3. Bu-
dynek w ostatnich miesiącach 
zmienił się nie do poznania. Ko-
niec prac związanych z rozbudo-
wą szkoły jest już coraz bliższy. 

- Rozbudowa Szkoły Podstawo-
wej Nr 3 realizowana jest w tech-
nologii modułowej, dzięki której 
w zaledwie kilka miesięcy mógł 
powstać gotowy budynek. Co 
ważne prace przebiegały rów-
nolegle z niezakłóconym funk-
cjonowaniem placówki, w której 
cały czas uczyły się dzieci – mó-
wi Prezydent Miasta Pruszkowa, 
Paweł Makuch. 

Wewnątrz budynku trwa-
ją ostatnie szlify i już za chwilę 
uczniowie i pracownicy placów-
ki będą korzystać z nowych prze-
strzeni. Dzięki przeprowadzonej 
inwestycji Szkoła Podstawowa Nr 
3 zyska nowoczesne sale dydak-
tyczne, powiększoną świetlicę, 
większy pokój nauczycielski, no-
woczesną bibliotekę oraz stołówkę 
z zapleczem kuchennym, szatnie, 
pomieszczenia administracyjne, 

plac zabaw. Obiekt został rów-
nież dostosowany do potrzeb osób 
z niepełnosprawnościami, zosta-
ła w nim zamontowana winda. 

PRZEDSZKOLE 
MIEJSKIE NR 11
Już od września dzieci będą po-
bierać naukę i bawić się w kolejnej 
nowoczesnej placówce w Prusz-
kowie. Mowa o Przedszkolu Miej-
skim Nr 11 przy ul. Hubala. 

Budynek, z którego dotychczas 
korzystały przedszkolaki dale-
ki był od ideału. Jednym z naj-
większych plusów prowadzonej 
inwestycji będzie zwiększenie 
liczby oddziałów przedszkolnych 
z pięciu do ośmiu. 

W Przedszkolu Nr 11 znajdzie się 
nowa sala sensoryczna wyposażo-
na w toaletę i szatnię. Każda z sal 
dydaktycznych będzie posiadała 
zaplecze higieniczno-sanitarne. 
Na piętrze dostępny będzie ob-
szerny hall, który ułatwi komu-
nikację, a także będzie służył do 
zajęć ruchowych. Z kolei na ze-
wnątrz dzieci będą bawiły się na 
nowoczesnym placu zabaw. Do 
tego wiata gospodarcza do prze-
chowywania wózków i rowerów.

Na tę inwestycję Miasto Prusz-
ków pozyskało środki zewnętrzne 
w kwocie ponad 15 mln zł.

PRZEDSZKOLE
MIEJSKIE NR 9
Budowa nowego budynku Przed-
szkola Miejskiego nr 9 to kolejna 
inwestycja z zakresu oświaty, któ-
ra rozpoczyna się w Pruszkowie. 

- Mając pełną świadomość po-
trzeb i stanu obecnego budynku 
Przedszkola Miejskiego nr 9, roz-
poczęliśmy przygotowania do tej 
inwestycji. Musieliśmy od począt-
ku zająć się pracą koncepcyjną, bo 
wcześniejsze plany nie zawierały 
wielu ważnych elementów m.in. 
dostosowania obiektu do potrzeb 
osób z niepełnosprawnościami – 
mówi Prezydent Miasta Pruszko-
wa, Paweł Makuch.

W ramach inwestycji rozebra-
ny zostanie istniejący budynek, 
w jego miejsce zostanie wybudo-
wany nowoczesny i funkcjonalny 
obiekt. Przedszkole zostanie wy-
posażone w niezbędne instalacje, 
wnętrze zostanie zaaranżowane 
w przyjazny sposób, a nowocze-
sne wyposażenie sprawi, że prze-
bywanie w przedszkolu będzie 
w pełni komfortowe. Powstanie 
również bezpieczny i nowocze-
sny plac zabaw.

NOWA HALA 
SPORTOWA
Szkoła Podstawowa nr 1 przy 
ul. Topolowej 10 będzie miała ha-
lę sportową. Wizualizacja prezen-
tuje się imponująco.

Gdy zagłębimy się w szczegó-
ły, widać, że obiekt będzie pre-
zentował się znakomicie! W hali 
sportowej znajdzie się boisko wie-
lofunkcyjne do gry w piłkę nożną, 

piłkę ręczną, siatkówkę, koszy-
kówkę i tenisa. Obiekt będzie 
również wyposażony w mobilną 
strzelnicę laserową. Po prostu - raj 
dla miłośników sportu! - Bez wąt-
pienia będzie to wyjątkowy i no-
woczesny obiekt, w którym dzieci, 
młodzież i wszyscy mieszkańcy 
Pruszkowa będą mogli realizo-
wać sportowe pasje. Dodam, że 
zaplecze hali będą tworzyć szatnie, 
pomieszczenia higieniczno-sani-
tarne oraz sale techniczne i socjal-
ne. Hala będzie spełniała warunki 
w zakresie przystosowania dla 
osób z niepełnosprawnościami. –
mówi Prezydent Paweł Makuch.

Miasto Pruszków pozyskało na
budowę hali sportowej o konstruk-
cji łukowej z obudową pneuma-
tyczną wraz z zapleczem i za-
gospodarowaniem terenu na tere-
nie Szkoły Podstawowej nr 1 przy 
ul. Topolowej 10 dofinansowanie 
z programu Olimpia w wysokości  
2,4 mln zł. 5 lutego br. został ogło-
szony przetarg na wykonanie hali.

- Wykonaliśmy kolejny waż-
ny krok w kierunku budowy no-
woczesnej i funkcjonalnej hali 
sportowej o konstrukcji łukowej. 
Ten obiekt będzie ważnym miej-
scem na sportowej mapie Prusz-
kowa. Działamy na rzecz rozwoju 
infrastruktury sportowej w na-
szym mieście! - mówi Prezydent 
Paweł Makuch. 

Szkoła podstawowa nr 3 Przedszkole miejskie nr 9

Hala sportowa Sp nr 1

Przedszkole miejskie nr 11
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Nasza misja to nie tylko 
zagospodarowanie odpadów

Z Jarosławem Bałdowskim – Prezesem MZO w Pruszkowie sp. z o.o. rozmawiamy  
o planach rozwoju, wyzwaniach i misji edukacyjnej

Branża gospodarowania od-
padami wymaga specjalnego 
podejścia w zarządzaniu. Dziś 
śmiało można powiedzieć, że 
Miejski Zakład Oczyszczania 
w Pruszkowie ma już ugrunto-
waną pozycję na rynku. Co we-
dług Pana jest sukcesem Spółki? 
Jarosław Bałdowski: Od zawsze 
stałem na stanowisku, że na suk-
ces składają się dwa czynniki 
– kapitał i ludzie. Bez odpowied-
nich środków i wykwalifiko-
wanych pracowników nie ma 
sukcesu. Przyszedłem tu z pew-
ną wizją funkcjonowania firmy, 
ale żeby cokolwiek zmienić na-
leżało przekonać do tej wizji 
pracowników, zweryfikować ich 
podejście i przekonać do inne-
go modelu działania. I nie tylko 
chodziło o odpowiednią organi-
zację pracy, ale też o uporząd-
kowanie terenu, zainwestowanie 
w naprawę czy też zakup nowego 
sprzętu, modernizację niektó-
rych procesów technologicz-
nych.  Wspólne wypracowanie 
pewnych reguł i zasad na prze-
strzeni 5 ostatnich lat pozwoliło 
na zrealizowanie wszystkich za-
łożeń. Spółka co roku wypraco-
wuje zysk, który przeznaczamy 
nie tylko na potrzebne inwe-
stycje, ale również na popra-
wę wysokości wynagrodzeń dla 
pracowników.  Nagrody, dodat-
ki to ważny element motywacji,  
która owocuje większym zaan-
gażowaniem i przywiązaniem do 
firmy. Wszystko to składa się na 
sukces, w  każdej, nie tylko na-
szej firmie. 

Przepisy dotyczące branży i sze-
roko pojętej ochrony środowi-
ska ciągle się zmieniają. Czy są 
one zagrożeniem dla Spółki?
JB: Ważnym aspektem, w kon-
tekście przepisów, są wskaźniki 
poziomu recyklingu. Choć bar-
dziej dotyka to gminy, bo to one 
w myśl  przepisów odpowiadają 
za gospodarkę odpadami. 

Warto też pamiętać, że pewne 
rozwiązania prawne  mogą być  
zagrożeniem dla firm z bran-
ży odpadowej. I tak na przy-
kład: branża przygotowuje się 
do wprowadzenia systemu kau-
cyjnego. Z perspektywy miesz-
kańca jest on bardzo korzystny 
i zachęcający do segregowania 
odpadów. Niemniej jednak ozna-
cza to, że część mieszkańców 
będzie oddawać „butelki”, aby 
odzyskać kaucję. To są odpady, 
które do nas, jako firmy odbie-
rającej odpady, prawdopodob-
nie nie trafią. Efekt jest taki, że 
będziemy mieć mniej odpadów 
surowcowych, które nadają się 
do recyklingu. 

Ten rok pokaże w jakim kie-
runku będzie zmierzać nasza 
branża. Nie ukrywam, że mam 
obawy związane z każdą zmia-
ną regulacji prawnych, bo to one 

determinują nasze działania. Li-
czę jednak na rozważne i prze-
myślane decyzje ustawodawcy 
w tym zakresie.

Co do recyklingu i segregowania 
odpadów, to wielu mieszkańców 
narzeka, że oni w domu segre-
gują odpady, a i tak przyjeżdża 
po nie jedna śmieciarka…
JB: Po odpady segregowane wy-
syłamy dwie śmieciarki. Jedna 
odbiera szkło, druga dwuko-
morowa natomiast tworzywa 
sztuczne i makulaturę. Faktycz-
nie na pierwszy rzut oka może 
się wydawać, że te dwa rodzaje 
odpadów trafiają w jedno miej-
sce. Jednak zabudowa śmieciarki 
ma dwie komory i każda z frak-
cji trafia osobno do przypisanej 
komory. W ten sposób odpady 
zgodnie z obowiązującymi prze-
pisami, odbierane są selektywnie 
od mieszkańców i nie ma moż-
liwości ich zmieszania. 

Kolejnym newralgicznym te-
matem jest odór. Część miesz-
kańców podkreśla, że brzydkie 
zapachy, które czasem można 
poczuć w wybranych częściach 
miasta, to wina właśnie MZO. 
JB: Niestety, Zakład jest usytu-
owany w niewielkiej odległości 
od zabudowań mieszkalnych. 
Kiedyś były to peryferia mia-
sta. Dziś, pomimo tego, że jest 
to część przemysłowa, musimy 
zwracać szczególną uwagę na 
zapachy, które przy tego typu 
działalności są nieodłącznym 
elementem naszego funkcjono-
wania. Prawda jest taka, że nie 
jesteśmy w stanie zlikwidować 
odorów w stu procentach. Oczy-
wiście, staramy się je  minima-
lizować i z pełną świadomością 
mogę powiedzieć, że udało się 
nam to skutecznie zrobić. 
MZO jako pierwsza firma w Pol-
sce wdrożyła autorski system 
czujników, stworzony pod pa-
tronatem profesora Jacka Gębic-
kiego z Politechniki Gdańskiej. 
Na terenie Zakładu umieszczo-
ne zostały mierniki, które od-
powiedzialne są za określenie 
poziomu  emisji odorów. W pla-
nach mamy umieszczenie takich 
urządzeń w wybranych punktach 
na terenie Pruszkowa. 

W ostatnich latach przeznaczy-
liśmy sporo środków finansowych 
w całą w modernizację instalacji 
pod kątem zminimalizowania 
i neutralizacji wydobywania się 
nieprzyjemnych zapachów. Boksy  
w module biologicznym wyposa-
żyliśmy w nowoczesne membrany 
GoreCover, które charakteryzu-
je minimalna przepuszczalność 
wydobywających się spod nich 
odorów. Dodatkowo w instala-
cji zmodernizowano napowie-
trzanie i system ujęcia odcieków. 

Co ciekawe, mieszkańcy utoż-
samiają sortownię jako główne 

źródło uciążliwości zapacho-
wych. Z doświadczenia wiemy, 
że problem z odorami powstaje 
głównie przy odpadach ulegają-
cych biodegradacji. Dlatego też 
przykładamy szczególną uwa-
gę, żeby odpady odbierane były 
zgodnie z harmonogramem oraz 
przetwarzane były na bieżąco 
lub przekazane do zakładów ze-
wnętrznych bez długiego maga-
zynowana na terenie bazy MZO.

Wszyscy wiemy, jak problema-
tyczne jest składowanie odpa-
dów. Lata temu powstała wizja 
stworzenia w Pruszkowie spa-
larni odpadów. Co dzieje się 
z tą wizją? 
JB: Staramy się być na bieżąco  
i  trzymać rękę na pulsie w zakre-
sie potrzeb rynkowych i techno-
logicznych.  I tak w  Warszawie 
ma być oddana spalarnia o naj-
większej mocy w Polsce. My 
jednak wciąż pamiętamy refe-
rendum, którego wynik nego-
wał powstanie spalarni. Spółka 
posiadała również grunt przy ul. 
Błońskiej, na którym miał zostać 
wybudowany Zespół energe-
tyczny z wykorzystaniem energii 
z odpadów. Pomimo zaawan-
sowanych prac i opracowaniu 
wstępnej dokumentacji projekto-
wej obiekt ten nie powstał, a  te-
ren pod jego budowę  ostatecznie 
został sprzedany. Myślę jednak,  
że mieszkańcy również dzisiaj  
byliby przeciwni powstaniu spa-
larni w tym miejscu. Pomijam 
już koszt takiej inwestycji, któ-
ry jest bardzo wysoki. Dziś sta-
wiamy na inne rozwiązania i nie 
planujemy iść w tym kierunku. 

Czy możemy już powiedzieć nie-
co więcej o kierunkach rozwoju? 
JB: Mamy w planach  wybu-
dowanie kompostowni wraz 
z instalacją do fermentacji od-
padów BIO. 

Oczywiście  najważniejszą 
kwestią są środki, które nale-
ży zgromadzić w celu realizacji 
takiego zadania. Inwestycję bę-
dziemy realizować etapami. I tak 
w pierwszej kolejności chcemy 

wybudować kompostownię, na-
stępnie instalację do fermen-
tacji, w celu pozyskania energii 
z odpadów.  

A co z flotą pojazdów, czy tu 
stawiacie na nowoczesne po-
jazdy elektryczne?
JB: Śmieciarki elektryczne, mi-
mo testów, nam się nie spraw-
dziły. Zdecydowanie stawiamy 
na pojazdy gazowe.  Mamy kolej-
ne gazowe hakowce i kupujemy 
też kolejną śmieciarkę gazową. 
Na terenie bazy posiadamy  wła-
sną stację do tankowania gazu 
CNG, dzięki temu jesteśmy sa-
mowystarczalni, ponieważ sami 
tankujemy samochody gazem, 
co niewątpliwie jest znaczą- 
cym udogodnieniem. 

MZO w Pruszkowie działa od 
przeszło 30 lat. Jednak w ostat-
nich latach coraz częściej Spół-
ka angażuje się w organizacje 
miejskich festynów oraz edu-
kację dzieci i młodzieży. Skąd 
ta zmiana? 
JB: Moim zdaniem jest to cał-
kowicie normalne. Cieszę się, 
że możemy wspierać edukację 
ekologiczną, a w zasadzie na-
wet ją kreować. To jest nasza 
misja. To nie jest tak, że mamy 
tylko odebrać odpady i je prze-
tworzyć. W mojej opinii, jako 
Spółka komunalna mamy do zro-
bienia trochę więcej, czyli wła-
śnie wsparcie edukacji. W tym 
temacie zrobiliśmy już bardzo 
dużo. Tylko w ciągu roku zre-
alizowaliśmy  trzy ekologiczne 
projekty – ścieżkę ekologiczną, 
wystawę plenerową oraz e-book 

– 40-stronicowe kompendium 
wiedzy o tym, jak segregować 
odpady. Wykorzystaliśmy do tego 
środki zewnętrzne, nie nadwerę-
żając przy tym naszego budżetu. 

Ponadto na nasze zlecenie zo-
stała napisana EKOBAJA, która 
oprócz formy książkowej jest 
realizowana w formie przedsta-
wień teatralnych,  na które za-
prosiliśmy uczniów klas 1-3 ze 
wszystkich szkół podstawowych 
w Pruszkowie. Według naszej 
wiedzy, żadna firma z branży od-
padowej  w Polsce czegoś takie-
go nie zrobiła. Jeździmy do szkół 
na prelekcje dotyczące sposo-
bu segregacji śmieci. Jesteśmy 
uczestnikami każdej miejskiej 
imprezy, a pracownicy naszej 
firmy , których mieszkańcy mo-
gą spotkać na naszym stoisku, to 
ludzie z ogromną wiedzą, pasją 
i inicjatywą. Potrafią przekonać 
nawet najbardziej opornych do 
ekologicznego i zdrowego try-
bu życia. 

Warto podkreślić,  że nie je-
steśmy obojętni na lokalną spo-
łeczność, kulturę, czy sport. 
Wspieramy i sponsorujemy  lo-
kalne kluby koszykarskie,  jak 
też zespół muzyczny -  Orkiestrę 
Dętą Pruszkowianka. W ramach 
bieżących potrzeb staramy się 
wpierać przedszkola, szkoły czy 
inne lokalne instytucje. 

Propagowanie idei segregacji 
odpadów, szeroko pojętej  eko-
logii  i ochrony środowiska leża-
ło u podstaw tworzenia naszego 
motta reklamowego, które brzmi; 
„Dziś dbamy o jutro” jako prze-
słanie dla nas, od których zależy 
przyszłość kolejnych pokoleń. 

Materiał  sponsorowany



W I A D O M O Ś C I 11P i ą t e k ,  2 2  M A R C A  2 0 2 4

Podstawowym zało-
żeniem budynku jest 
stworzenie miejsca dla 
mieszkańców gminy, 

które będzie zachęcało do wza-
jemnych spotkań i organizacji 
wydarzeń kulturalnych. Będzie 
dawało możliwość aktywnego 
spędzenia czasu, a także będzie 
pobudzało relacje sąsiedzkie. 

To jest piękny dzień, na który 
czekało  bardzo wiele osób. Dziś 
wmurujemy akt erekcyjny pod 
budowę Centrum Inicjatyw Kul-
turalnych – obiektu, który bę-
dzie spełniał rolę domu kultury. 
Będzie to miejsce dla wszystkich 
mieszkańców gminy Michałowi-
ce (...). Mam nadzieję, że korzy-
stanie z niego sprawi wszystkim 
wiele przyjemności” - powie-
działa, witając gości wójt gminy, 
Małgorzata Pachecka. Przypo-
mniała również historię starań 
o jego powstanie i podziękowała 
wielu zaangażowanym osobom:
„Chciałabym za ten piękny dzień 
podziękować wszystkim, którzy 
dzisiaj są z nami. Wielu z Pań-
stwa włożyło swoje serce, swoją 
pracę, swoją energię w reali-
zację tego miejsca. Od pierw-
szego zebrania mieszkańców 

osiedla Komorów, na którym po 
raz pierwszy dyskutowano o bu-
dowie takiego obiektu, minęły 
22 lata. Przez 22 lata niektóre 
z tych osób, które „nastawiły 
te drożdże” już od nas odeszły, 
a mimo wszystko ich zapał i ich 
pomysł  pozwoliły, żebyśmy się 
tutaj dzisiaj spotkali. Im tak-
że chcę podziękować”  – do-
dała wójt.

W uroczystości udział wzię-
li m.in.: poseł na sejm - Piotr 
Kandyba, wiceprzewodniczący 
sejmiku województwa mazo-
wieckiego - Marcin Podsędek, 
sekretarz marszałka wojewódz-
twa mazowieckiego - Emil 
Sawicki, starosta pow. prusz-
kowskiego - Krzysztof Rymu-
za, członkini zarządu powiatu 
pruszkowskiego - Agnieszka 
Kuźmińska, radna powiatu 
pruszkowskiego - Aurelia Za-
lewska, burmistrz Grodziska 
Mazowieckiego - Grzegorz 
Benedykciński, radni z prze-
wodniczącą rady gminy, Beatą 
Rycerską, przewodniczący za-
rządu osiedla Komorów - Michał 
Jeżewski, sołtysi, przedstawicie-
le organizacji pozarządowych - 
Lidia Kulczyńska-Pilich, Hanna 

Barlak, Małgorzata Brykalska, 
Witold Błaszczyk, przedstawi-
ciele PZERiI z przewodniczącą 
Ewą Adamczyk, przedstawi-
ciele urzędu gminy i bibliotek 
gminnych, reprezentujący wy-
konawcę, firmę MPJ Sp. z o.o. -
prezes Marcin Sawicki oraz 
mieszkańcy gminy Michałowice.

Po przemówieniach uczest-
nicy wydarzenia złożyli swoje 
podpisy na akcie erekcyjnym, 
a wójt gminy, Małgorzata Pa-
checka wraz z gośćmi wmurowa-
ła go w jedną ze ścian budynku.

Uroczystość zakończyła 
część artystyczna, którą przy-
gotowali: Chór Komorowskiego 

Towarzystwa Śpiewaczego pod 
dyrekcją Witolda Błaszczyka, 
grupa teatralna Teatralia dzia-
łająca przy Stowarzyszeniu K40 
oraz zespół wokalny Kumy. 

Koncepcja budynku
CIK to budynek parterowy o po-
wierzchni zabudowy 852,68 m2. 

Na parterze będzie ogólnodo-
stępny hol, sale: wielofunkcyjna, 
ćwiczeń ruchowych, warsztatowa 
oraz projekcyjna. Dodatkowo za-
planowano kawiarnię, pomiesz-
czenie biurowe i multimedialne, 
garderobę, szatnię, reżyserkę 
oraz magazyny. Bryła budynku 
w projekcie została rozbita na 
mniejsze, niezależne części. Ele-
mentem łączącym je będzie hol. 
W budynku zastosowano sze-
reg technologii mających wpływ  
na energooszczędność.

Podstawowym materiałem 
wykończeniowym elewacji bu-
dynku jest naturalne drewno. 
Budynek w całości będzie do-
stępny dla osób z niepełno-
sprawnością ruchową, będą 
w nim zastosowane także roz-
wiązania ułatwiające porusza-
nie się osobom niedowidzącym. 

Inwestycję realizuje firma MPJ 
Sp. z o.o. z Warszawy, wartość 
przetargu inwestycji wynosi
13,3 mln zł, z czego 2 mln zł zo-
stanie pokryte z otrzymane-
go dofinansowania z budżetu 
Województwa Mazowieckiego. 

Zakończenie budowy plano-
wane jest na pierwszy kwartał 
2025 rok.
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Powiat Grodziski ul. Daleka 11 A, Grodzisk Mazowiecki 
www.powiat-grodziski.pl

Władze Powiatu Grodziskiego zdają sobie sprawę, że każ-
dy mieszkaniec czasem musi załatwić sprawy urzędowe. 
Gwarancją komfortowego korzystania z usług jest dostęp-
ność, o której mówi pan Marcin Wójcik, koordynator do 
spraw dostępności w Starostwie Powiatu Grodziskiego.

– Jakie są udogodnienia dla osób niepełnosprawnych 
ruchowo w  budynkach Starostwa Powiatu Grodziskiego 
i jednostkach Powiatu Grodziskiego?

– W budynkach Starostwa przy Dalekiej 11a oraz przy 
Żyrardowskiej 48 w Grodzisku Mazowieckim są windy, któ-
re docierają na każdy poziom. Winda jest także w Zespole 
Szkół Technicznych i Licealnych nr 2, Szkole Specjalnej im. 
H. Szczerkowskiego, Szpitalu Zachodnim, Poradni Psycho-
logiczno-Pedagogicznej oraz Powiatowym Centrum Po-
mocy Rodzinie. W Ognisku Plastycznym zajęcia i wystawy 
odbywają się na parterze, również na parterze obsługu-
je interesantów Powiatowa Stacja Sanitarno-Epidemio-
logiczna. Natomiast w Muzeum im. A. i J. Iwaszkiewiczów 
w Stawisku znajduje się schodołaz, który zapewnia oso-
bie poruszającej się na wózku inwalidzkim dostęp na po-
szczególne kondygnacje. W żadnym z tych miejsc nie ma 
barier architektonicznych. Bezpośrednio przy wejściach 
do budynków Starostwa znajdują się wyznaczone miejsca 
parkingowe dla osób niepełnosprawnych. 

– A jakie są udogodnienia dla osób głuchych i nie-
dosłyszących?

– W Starostwie Powiatu Grodziskiego wprowadziliśmy 
szereg usprawnień poprawiających komfort komunika-
cji. Wymienić tu można pętle indukcyjne (urządzenia, 
które niwelują szumy otoczenia, a wzmacniają dźwię-
ki, które aparat słuchowy powinien przetworzyć – np. 
głos mówiącego). Osoba głuchoniema może za pośred-
nictwem strony internetowej www.powiat-grodziski.pl 
(po kliknięciu na ikonę przedstawiającą dłonie ) połą-
czyć się z tłumaczem języka migowego online, który po-
tem kontaktuje się z konkretnym wydziałem Starostwa, 
gdzie sprawa jest załatwiana.

W urzędzie można również skorzystać ze specjalnego 
tabletu, gdzie poprzez aplikację następuję łączenie z tłuma-
czem języka migowego lub złożyć z trzydniowym wyprze-
dzeniem w dowolnym wydziale Starostwa pisemną prośbę 
o załatwienie sprawy osobiście w obecności tłumacza. Od 
lat jest zatrudniona osoba znająca język migowy i która 
przeszła szkolenie obejmujące m.in. słownictwo urzędowe.

– Szczególne potrzeby mają także osoby niewidome 
i niedowidzące…

– Ci, którzy tego potrzebują, mogą wejść do Staro-
stwa Powiatu Grodziskiego z psem przewodnikiem, nie 

ma też barier architektonicznych, które mogłyby spra-
wić problemy z poruszaniem się. Wszystkie wnioski  
składane do Starostwa są wydrukowane dużą czcionką, 

z odpowiednimi odstępami. Poprawia to w znaczący spo-
sób komfort czytania osobom słabowidzącym. Ponadto 
w Muzeum w Stawisku każde pomieszczenie ekspozycyj-
ne ma opis w alfabecie Braille`a. Dostępna jest też spe-
cjalna broszura o Muzeum dla osób niedowidzących, co 
ułatwia kontakt ze sztuką. 

– Czy jest planowane wprowadzenie jakichś dodat-
kowych udogodnień?

– Cały czas śledzimy rozwój technologii, które popra-
wiłyby dostępność dla osób ze szczególnymi potrzebami. 
Wiele rozwiązań mamy już wdrożonych, choć oczywiście 
nie spoczywamy na laurach. W Wydziale Komunikacji oraz 
w holu głównym Starostwa przy ul. Dalekiej 11a w bileto-
macie jest specjalny przycisk dla osób z niepełnospraw-
nościami. Pracownicy Starostwa od razu zajmują się taką 
osobą, a sprawa, w której interesant przyszedł, jest oma-
wiana z pracownikiem merytorycznym na parterze.

Troska o dostępność gwarantuje, że osoby ze szcze-
gólnymi potrzebami nie tylko będą mogły sprawnie 
i w komfortowych warunkach załatwić sprawę, ale rów-
nież bez przeszkód i problemu uzyskać szeroko rozu-
mianą pomoc czy korzystać z dóbr kultury, o co Powiat 
Grodziski ustawicznie dba.

Starostwo Powiatu Grodziskiego

Biuletyn przygotowywany i redagowany przez Starostwo Powiatu Grodziskiego. Redakcja WPR nie ponosi odpowiedzialności za jego treść.

Powiat Grodziski dostępny dla wszystkich

Koordynator ds. dostępności 
w Starostwie Powiatu Grodziskiego 
Marcin Wójcik

Biuletyn przygotowywany i redagowany przez Gminę Michałowice. Redakcja WPR nie ponosi odpowiedzialności za jego treść.

Biuletyn Informacyjny Gminy Michałowice Reguły, ul. Aleja Powstańców Warszawy 1, tel. 22 350-91-91
www.michalowice.pl

Centrum Inicjatyw Kulturalnych w Komorowie 
9 marca br. nastąpiło uroczyste wmurowanie aktu erekcyjnego pod budowę Centrum Inicjatyw Kulturalnych w Komorowie.
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zdrowia i pogody ducha oraz chwil
spędzonych w gronie najbliższych

życzą

Z okazji

Grzegorz Benedykciński 
Burmistrz Grodziska Mazowieckiego 

wraz z Radą Miejską
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Plan na rozwój,  
doświadczenie w działaniu

Rozmowa z Krzysztofem Rymuzą, Starostą  Pruszkowskim
Czy udało się zrealizować główne cele i projekty, któ-
re zostały postawione na początku kadencji? Jeśli 
tak, to jakie są główne osiągnięcia?

Krzysztof Rymuza: Mijająca kadencja, podczas której, 
dzięki decyzji wyborców miałem możliwość praco-
wać na rzecz Mieszkańców naszego powiatu, to ka-
dencja wielkich inwestycji. 

Inwestowaliśmy w edukację, czyli w młodzież, któ-
ra zbuduje naszą przyszłość. Aby stworzyć naszym 
dzieciom i wnukom nowoczesne warunki do rozwoju 
budujemy Liceum Ogólnokształcące im. T. Kościusz-
ki w Pruszkowie – już we wrześniu tego roku ten im-
ponujący gmach zapewni możliwość nauki blisko 800 
uczniom i będzie jedną z najbardziej nowoczesnych 
i funkcjonalnych placówek oświatowych w regionie. 
Dostrzegając ogromne potrzeby edukacyjne i tera-
peutyczne dzieci oraz młodzieży z różnymi stopniami 
niepełnosprawności, wybudowaliśmy nową siedzibę 
Zespołu Szkół Specjalnych im. ks. J. Twardowskiego, 
przy ul. Wapiennej w Pruszkowie. Kolejne osiągnię-
cie, o którym nie mogę nie wspomnieć, to budowa 
krytej pływalni przy ul. Gomulińskiego w Pruszko-
wie. W obiekcie, certyfikowanym przez Polski Zwią-
zek Pływacki, swoje talenty będą mogli szlifować 
m.in. uczniowie z powiatowych szkół. Pływalnia by-
ła od dawna wyczekiwana przez naszych Mieszkań-
ców – bardzo cieszy mnie fakt, że sfinalizowaliśmy 
projekt, który przez wiele osób był określany jako 
nierealistyczny. Jak widać nie ma dla nas rzeczy nie-
możliwych! Kolejne realizacje, które stwarzają moż-
liwości i warunki do rozwoju dla naszej młodzieży, 
to budowa hali praktyk z zapleczem dydaktycznym 
przy Zespole Szkół nr 1 im. S. Staszica w Pruszko-
wie oraz nowej nawierzchni boiska, która powstała 
na stadionie przy Szkole Mistrzostwa Sportowego –  
LO w Pruszkowie o parametrach zgodnych z FIFA 
Quality Concept for Football Turf. 

Jednym z priorytetowych zadań Zarządu Powiatu 
Pruszkowskiego w tej kadencji była również poprawa 
opieki zdrowotnej i dostępności dla osób z niepełno-
sprawnościami oraz w wieku senioralnym. Aby posze-
rzyć katalog usług Szpitala Powiatowego w Pruszkowie, 
wybudowaliśmy nowe skrzydło - Pawilon D, w którym 
do dyspozycji pacjentów i personelu oddano m.in.: no-
woczesny blok operacyjny, blok porodowy z salą cięć 
cesarskich, centralną sterylizatornię, Zakład Diagno-
styki Obrazowej z pracownią tomografii komputerowej 
i pracownię badań endoskopowych (gabinety gastro-
skopii i kolonoskopii). Z kolei budowa Powiatowego 
Centrum Opiekuńczo-Mieszkalnego w Brwinowie to 
odpowiedź na wzrastającą liczbę osób wymagających 
profesjonalnej opieki, a tym samym stworzenie szansy 
odciążenia ich opiekunów – doskonale wiem jak waż-
ne dla wielu rodzin w naszym powiecie jest powsta-
nie PCOM w Brwinowie. Dążymy do tego, aby powiat 
pruszkowski był inkluzywnym miejscem do życia, po-
zbawionym barier  architektonicznych i społecznych. 
Mocne społeczeństwo zawsze dba o najsłabszych. 

Podsumowując, łączny koszt inwestycji ku-
baturowych w trakcie VI kadencji wyniósł blisko  
175 mln zł! Priorytetem przy ich realizacji zawsze by-
li nasi Mieszkańcy.

Z jakimi wyzwaniami musiał się Pan zmierzyć w trak-
cie kadencji? 

Krzysztof Rymuza: Bezprecedensowe wydarzenia ostat-
nich lat, a zarazem wyzwania dla każdego samorządu 
w Polsce, to na pewno wybuch pandemii i atak Rosji 
na Ukrainę. Wojna, która trwa w Ukrainie implikowa-
ła szereg działań pomocowych - w naszych gminach 
schronienie znalazło, głównie w domach prywatnych, 
około 16 tys. osób! Obydwa wydarzenia były ogromnym 
sprawdzianem zarówno dla nas, jak i naszych Miesz-
kańców. Uważam, że wszyscy razem zdaliśmy go celu-
jąco, pokazując, że idea społeczeństwa obywatelskiego 
ma realne zastosowanie na naszym terenie. Jeszcze raz 
dziękuję wszystkim osobom prywatnym, organizacjom 
i włodarzom naszych gmin za współpracę i zaangażo-
wanie w niesienie pomocy naszym sąsiadom. 

Jak ocenia Pan relacje i współpracę z Radą Powia-
tu Pruszkowskiego, organizacjami pozarządowymi 
i społecznością lokalną?

Krzysztof Rymuza: Są to bardzo cenne relacje. Efek-
tem dobrej współpracy z Radą Powiatu Pruszkow-
skiego jest ogromny rozwój powiatu pruszkowskiego 
w wymiarze gospodarczym i społecznym. 
Wielką rolę odgrywało też skuteczne współdziałanie 
z włodarzami naszych gmin, dzięki któremu udało się 
zrealizować jeszcze więcej inwestycji.

Niezliczona liczba inicjatyw, które organizujemy wspól-
nie z przedstawicielami NGO ma dla mnie ogromną war-
tość. W 2023 roku organizacje pozarządowe otrzymały 
od nas ponad 430 tys. zł wsparcia, co pozwoliło na zre-
alizowanie 40 zadań publicznych! W tym roku dofinan-
sowanie z budżetu powiatu pruszkowskiego otrzymały 
m.in. „Warsztaty terapeutyczne dla dzieci i młodzieży 
ze spektrum autyzmu z terenu powiatu pruszkowskie-
go”, „Aktywizacja społeczna i zawodowa mieszkańców 
powiatu pruszkowskiego – Kawiarnia Szczęśliwa Sió-
demka”, „Razem sprawni. Powiatowy turniej unihokeja. 
Obchody Światowego Dnia Zespołu Downa”, „II Edycja 
turnieju piłki nożnej Milan Sport Cup o Puchar Konsty-
tucji 3. Maja” i wiele, wiele innych. Wyrazem docenienia 
wyjątkowych ludzi, działających społecznie na terenie 
naszego powiatu było „Święto NGO w Powiecie Prusz-
kowskim”, które odbyło się 9 marca i zostało sfinanso-
wane ze środków Powiatu Pruszkowskiego. 

Społeczność lokalna to siła naszego powiatu. Jestem 
zawsze otwarty na dialog i współpracę z Mieszkańca-
mi oraz wspieranie promocyjne, finansowe i rzeczowe 
świetnych wydarzeń, które organizują pod Patronatem 
Honorowym Starosty Pruszkowskiego. 

W jakim stopniu udało się poprawić jakość życia 
mieszkańców powiatu w ciągu ostatnich lat?

Krzysztof Rymuza: Poza wspomnianymi inwestycja-
mi kubaturowymi, które będą służyć naszej społeczno-
ści przez kolejne lata, zrealizowaliśmy wiele inwestycji 
drogowych, mających niebagatelny wpływ na jakość 
życia i bezpieczeństwo Mieszkańców. Ich koszt wy-
niósł ponad 80 mln zł – były to: projekty, przebudowy 
i rozbudowy dróg, doświetlenia przejść, budowy chod-
ników, a także nowe nasadzenia drzew i krzewów. Bu-
dowa ronda w miejscowości Łady, w gminie Raszyn; 
przebudowa mostu w Krakowianach nad rzeką Utra-
tą, w gminie Nadarzyn; przebudowa: Alei Tysiąclecia 
w Piastowie, ul. Komorowskiej i Pruszkowskiej w Gra-
nicy; rozbudowa ul. Dworcowej w Piastowie i ul. Bo- 
dycha w Regułach; czy kończąca się właśnie budowa  
ul. Broniewskiego w Pruszkowie , to tylko niektóre z nich. 
Warto też wspomnieć o przykładzie współpracy samo-
rządów – budowie wiaduktu drogowego nad torami PKP 
pomiędzy ul. Warszawską w Pruszkowie i Grunwaldzką 
w Piastowie, który współfinansowaliśmy wraz z Gmina-
mi: Miasto Pruszków i Miasto Piastów. W przyszłej ka-
dencji planujemy dalszy rozwój infrastruktury drogowej, 
budowę oraz modernizację dróg. 

Czy istnieją obszary, które wymagają dalszej uwagi 
i rozwoju w przyszłości?

Krzysztof Rymuza: Jako lekarz z ponad 30-letnim do-
świadczeniem w zarządzaniu w służbie zdrowia czuję się 
kompetentny i dostrzegam ogromną potrzebę kontynu-
acji działań na rzecz poprawy opieki zdrowotnej, z której 
korzystają Mieszkańcy Powiatu Pruszkowskiego. Uru-
chomienie w Szpitalu Powiatowym Centrum Opieki Nad 
Matką i Dzieckiem oraz po uzgodnieniu zadań ze Szpita-
lem Kolejowym, Oddziału Intensywnej Terapii, który jest 
nieodzowny w szpitalu o profilu zabiegowym, to bardzo 
ważne, rozwojowe inwestycje. Kolejną powinno być po-
wstanie Centrum Diagnostyki Onkologicznej. Organizu-
jąc wiele profilaktycznych akcji pn. „Zdrowa Niedziela”, 
podczas których Mieszkańcy mają możliwość wykona-
nia bezpłatnych badań profilaktycznych, zauważamy du-
że zainteresowanie profilaktyką nowotworową. Badanie 
na obecność markerów nowotworowych, które oferu-
jemy, cieszy się ogromną popularnością. Odpowiedzią 
na to zapotrzebowanie, która uratowałaby życie wielu 
osób, byłoby z całą pewnością, stworzenie wspomnia-
nego Centrum Diagnostyki Onkologicznej. 

Jakie są główne plany na przyszłość powiatu, zwłasz-
cza w kontekście poprawy bezpieczeństwa, rozwo-
ju infrastruktury drogowej, edukacji i ekologii oraz 
ochrony środowiska?

Krzysztof Rymuza: Poprawa bezpieczeństwa w naszym 
powiecie nie będzie możliwa bez dalszego wsparcia 
finansowego dla Komendy Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej w Pruszkowie i Komendy Powiatowej 
Policji w Pruszkowie. Wsłuchując się w głosy Mieszkań-
ców, jako istotne działania prewencyjne wymieniłbym 
także zwiększenie liczby patroli policji oraz doświetleń 
przejść dla pieszych i sygnalizacji świetlnych.  

W kadencji 2024-2029 postawiłbym na rozwój in-
frastruktury drogowej poprzez projektowanie i roz-
budowę m.in.: ul. Książenickiej w Owczarni w Gminie 
Brwinów, ul. Willowej w Falentach Nowych w Gmi-
nie Raszyn wraz z rozbudową skrzyżowań z Drogą 
Hrabską i ul. Falencką, ul. Ks. Markiewicza i ul.  Sze-
rokiej w Młochowie i Parolach w Gminie Nadarzyn,  
ul. Warszawskiej w Piastowie oraz ul. Komorowskiej 
i ul. Pruszkowskiej od ul. Pogodnej w Pruszkowie do  
ul. Rekreacyjnej w Granicy. Ulice Długa i Bolesława Pru-
sa w Pruszkowie również wymagają koncepcji i pro-
jektu przebudowy. 

Na polu edukacji dokonaliśmy już bardzo wiele, co 
nie oznacza, że możemy osiąść na laurach. Przyszłość 
powiatowej oświaty to rozwój szkolnictwa technicz-
nego i branżowego, stworzenie Centrum Edukacji 
Doświadczalnej Mały Kopernik przy Zespole Szkół 
Specjalnych im. ks. Jana Twardowskiego w Pruszko-
wie oraz budowa hali sportowej w Zespole Szkół im. F. 
Nansena w Piastowie i dostosowanie szkoły do potrzeb 
osób z niepełnosprawnościami. Ambitnym planem jest 

także rozbudowa Zespołu Szkół im. Stanisława Sta-
szica przy ul. Promyka w Pruszkowie. 

Ochrona środowiska w naszym powiecie powinna 
skupić się na długofalowych i kompleksowych dzia-
łaniach proekologicznych, opartych na współpracy 
pomiędzy wszystkimi gminami powiatu. Zaliczył-
bym do nich stworzenie połączeń międzypowiato-
wych i międzygminnych realizowanych autobusami 
elektrycznymi, które są ekologicznym i nowoczesnym 
środkiem transportu publicznego oraz rozszerze-
nie działania dla wspólnego biletu na wszystkie li-
nie PKP (w tym WKD i SKM). Ważnym zadaniem jest 
także walka o ograniczenie wycinki lasów w Nadle-
śnictwie Chojnów. 

Czy istnieją konkretne projekty, którymi chciałby 
Pan się zająć w nowej kadencji?

Krzysztof Rymuza: Poza wszystkimi projektami, które 
wymieniłem wcześniej chciałbym skupić się na aktywi-
zacji społeczności lokalnej i promocji powiatu prusz-
kowskiego jako atrakcyjnego miejsca do życia, pracy 
i inwestycji. Marzy mi się utworzenie Muzeum Re-
gionalnego Ziemi Pruszkowskiej i Powiatowego Cen-
trum Wolontariatu. Powiat Pruszkowski to miejsce, 
gdzie tradycja i nowoczesność idą ze sobą w parze. 
Dynamiczny rozwój gospodarczy, efektywne zarzą-
dzanie finansami publicznymi oraz troska o komfort 
życia Mieszkańców to moje priorytety. 
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W SALI WIDOWISKOWEJ
ZESPOŁU „MAZOWSZE” W KAROLINIE

ZPiT „MAŁY ŚLĄSK”
ZPiT AGH „KRAKUS” IM. WIESŁAWA BIAŁOWĄSA

ZT „PADLASKI WIANOK” STOWARZYSZENIA AB-BA W BIAŁYMSTOKU

ZPiT „ŁANY” UNIWERSYTETU PRZYRODNICZEGO W POZNANIU
ZPiT „KORTOWO” UWM W OLSZTYNIE

KONCERTY
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OGŁOSZENIA CENY NETTO  
OGŁOSZEŃ  
ZA SŁOWO: 

2 zł ....... ogłoszenie zwykłe
3 zł ....... ogłoszenie pogrubione
4 zł ....... ogłoszenie w ramce 881 918 888, reklama@wprmedia.plZAMÓW: 

DAM PRACĘ

STRZYŻENIE FADE
GOLENIE KRÓLEWSKIE
KOLORYZACJA COVER

ODSIWIANIE
WOSKOWANIE

STRZYŻENIE
KOLORYZACJA 

UPIĘCIA
LASHES & NAILS

MEDYCYNA ESTETYCZNA

ul. Radnych 10, 05-800 Pruszków tel. 539 96 96 46

• Osoby do obsługi bistro  
w salonie samochodowym  
na Skoroszach 663-022-397 

• Poszukujemy kierowców  
do pracy kat B,  
zarobki 2500-5000 pln, 
CV kontakt@fairplaytaxi.pl  
lub pod numerem 
502 685 598 

• Praca dla Panów i Pań  
przy sprzątaniu magazynu  
w Parzniewie.  
Praca w godzinach 6-10  
tel. 504204700 

• ZATRUDNIE MECHANIKA 
PRUSZKÓW, 505786220 
 

NIERUCHOMOSCI –
SPRZEDAM

Działka rolna 1ha Holendry 
Baranowskie bezpośrednio  
tel. 668566576 

Mieszkania Pruszków,  
60-100 mkw., ceny już  
od 5 500 zł/mkw.,  
tel.: (22) 729-03-13 

• Sprzedam działki budowlane, 
Osowiec, bezpośrednio przy lesie  
z mediami, tel.: 510-521-952  
 

Do serwisu samochodów dostawczych  
i ciężarowych potrzebujemy

MAGAZYNIERA
Zakres obowiązków:

• przyjmowanie i wydawanie towaru  
oraz adnotacja w systemie

• kontrola przesyłek kurierskich
• kontrola podwozi oraz zabudów  

przy dostawie

Miejsce pracy Sokołów/koło Warszawy, 
kontakt 608 027 292

NIERUCHOMOSCI – 
DO WYNAJĘCIA

• Wydzierżawię pod usługi plac  
1000 m2, Nadarzyn, 696-023-878

• Do wynajęcia dwa lokale  
w Pruszkowie 60 i 115 m2  
pod handel lub usługi  
tel. 601612930

KUPIĘ/SPRZEDAM

• Kupię starocie antyki militaria 
biżuterię wszelkiego rodzaju  
501 702 604 

USŁUGI

• WYMIANA OPON,  
795-569-659 

• Zakładanie żaluzji, rolet, 
moskitier. Duży wybór 
asortymentu. Przystępne ceny. 
502-723-055 

• Żaluzje, rolety, moskitiery, 
verticale, pranie verticali, 9-20,  
501-175-813 

PRZEPROWADZKI  
I TRANSPORT BUS IVECO  
Tel. 668 566 576  
biuro@wprmedia.pl 

INNE

• Pan szuka pokoju, tel. 797 767 330. 

MIEJSCE  
NA TWOJĄ
REKLAMĘ

WWW.WPR24.PL

MIEJSCE NA TWOJĄ
REKLAMĘ

WWW.WPR24.PL

Program rozwoju mieszkalnictwa  
w pruszkowie tylko teoretycznie

Ponad 300 wniosków 
o nowe mieszkanie w 
Pruszkowie. Mieszkań 
brak. Dlaczego? Spółka 
TBS „Zieleń Miejska” 
była gotowa do kolejnych 
inwestycji, jednak swoimi 
ostatnimi decyzjami radni 
skutecznie zablokowali 
możliwość budowy 
kolejnych mieszkań.

P otrzeby są ogromne, 
do spółki TBS „Zie-
leń Miejska” wpływają 
kolejne wnioski o za-

mianę bądź nowe mieszkania. 
Ludzie pytają o czas oczekiwa-
nia, jednak nikt nie jest w sta-
nie odpowiedzieć, kiedy zasób 
TBS się powiększy. Wydarzenia 
ostatnich miesięcy są niepoko-
jące. Choć plany są, możliwości 
również, to pruszkowscy radni 
nie zdecydowali co z gruntami 
i co z pieniędzmi na te ważne dla 
mieszkańców inwestycje.

Ponad 100 nowych nisko-
czynszowych mieszkań mogło 
powstać na gruntach przy uli-
cach Ołówkowej 22 i 24, Stalo- 
wej 11 i 3 Maja 52. Na obecną chwi- 
lę działania są zablokowane, 
ponieważ radni nie wyrazili 
zgody na przekazanie wszyst-
kich terenów spółce TBS „Zie-
leń Miejska”. Sytuacja wydaje 
się kuriozalna. Dlaczego? Pro-
gram mieszkaniowy uchwalo-
ny jednogłośnie przez radnych 
przeznacza te grunty na reali-
zację założeń programu „Lepsze 
lokum” lub budownictwo TBS. 
Nic innego na tych terenach, 
powstać nie może. Działki nadal 
czekają, mieszkańcy również…

Kolejne ponad 120 mieszkań 
miało powstać na terenach przy 
ul. Elektrycznej 2 i 4. Otóż zgod-
nie z uchwałą radych, grun-
ty zostały przekazane spółce 
TBS „Zieleń Miejska” w formie 
aportu, ale pod warunkiem 
uchwalenia miejscowego plan 

zagospodarowania przestrzen-
nego. Radni doskonale wiedzieli, 
że Plan zagospodarowania nie 

może zostać uchwalony w związ-
ku z niezgodnościami ze Stu-
dium Uwarunkowań i Kierunków 

Zagospodarowania Przestrzen-
nego miasta Pruszkowa. Jedyną 
szansą było wydanie warunków 

zabudowy, co również zosta-
ło oprotestowane.

Gdyby grunty przewidziane 
w Programie mieszkaniowym 
trafiły do TBS, inwestycje byłyby 
realizowane i tylko kwestią cza-
su byłoby, kiedy kolejne rodziny 
będą odbierały klucze do miesz-
kań. W obecnej sytuacji sprawa 
nowych inwestycji TBS stanęła 
w „martwym punkcie”. Spółka 
TBS nie otrzymała ani wszystkich 
gruntów ani pieniędzy przewi-
dzianych w Programie. 

Trudno stwierdzić dlaczego 
radni tak bardzo nie są skłon-
ni umożliwić spółce TBS budo-
wę nowych niskoczynszowych 
mieszkań, podczas gdy widzimy 
kolejne powstające w Pruszko-
wie inwestycje deweloperskie. 
Z pewnością dla dobra lokal-
nej społeczności kwestia ta po-
winna zostać jak najszybciej 
rozwiązana, a grunty i środki 
przekazane na cele budownic-
twa społecznego. 
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Sfinansowane ze środków KWW Prezydenta Pawła Makucha

MÓJ PREZYDENT PRUSZKOWA

PAWEŁ
MAKUCH

PRUSZKÓW     ROZWÓJ     ODPOWIEDZIALNOŚĆ

KWW Prezydenta Pawła Makucha

7 kwietnia wybierz

Cieszę się, gdy mówicie, że dostrzegacie zmiany, które zaszły w Pruszkowie
podczas kadencji 2018-2024.

Był to czas rozwoju, zmian i niezwykle ważnych inwestycji.
Pragnę przypomnieć część z nich:

Budowa ul. Europejskiej
Budowa i rozbudowa ul. Miry Zimińskiej-Sygietyńskiej od ul. B. Prusa do al. Wojska Polskiego
Budowa ul. Działkowej od tunelu pod torami PKP do ul. Dębowej
Budowa drogi łączącej ul. Dolną z ul. Piastowską
Przebudowa ul. Stalowej
Budowa ul. Błońskiej od ul. Traktowej do tunelu pod torami PKP
Budowa ul. 1-go Sierpnia
Budowa wiaduktu nad torami PKP w ciągu ul. Grunwaldzkiej
Budowa ul. Rozbrat, KDL-40, Herberta, Brzechwy, Kasprowicza
Przebudowa nawierzchni ul. Pańskiej oraz przebudowa Targowiska Miejskiego przy tej ulicy
Przebudowa kładki nad torami PKP łączącej ul. Majową z ul. 3-go Maja
Przebudowa ul. Wokulskiego
Budowa mostku na rzece Utracie
Budowa tras rowerowych
Budowa Przedszkola Miejskiego Nr 8
Trwająca rozbudowa, przebudowa i nadbudowa Szkoły Podstawowej Nr 3
Termomodernizacja budynków Żłobka Miejskiego Nr 1, Szkoły Podstawowej Nr 8 i Nr 9
Budowa obiektów oświatowo-sportowych na Gąsinie przy Szkole Podstawowej Nr 10
Trwająca przebudowa Przedszkola Miejskiego Nr 11
Zagospodarowanie terenów wzdłuż rzeki Utraty
Budowa parku sensorycznego przy ul. Wapiennej
Budowa tężni solankowej w Parku Kościuszki i w Parku Mazowsze
Skwer z boiskiem wielofunkcyjnym i trampolinami w Parku Żwirowisko
Przebudowa placów zabaw w Parku Kościuszki, w Parku Mazowsze i w Parku Anielin Wschodni
Budowa skweru przy ul. Staszica
Budowa skweru przy ul. Wierzbowej
Nowe nasadzenia drzew i krzewów na terenie całego Miasta Pruszkowa


